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Politične stvari. 

Zahvala štajarskega „Slovenskega društva" 
drugim slovenskim poslancem. 

V št. 102 „Slov. Naroda" nahajamo dopis iz Mari
bora, ki nam poroča o shodu „Slovenskega društva" in 
pa zaupnih mož sklicanih v razgovor zarad predstojećih 
volitev v državni zbor. 

Imenovanje kandidatov vršilo se je točno, brez 
ugovora in potrdili so se dosedanji poslanci, edino da 
je na mesto dosedanjega dr. Jos. Vošnjaka stopil njegov 
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brat gosp. Miha Vošnjak . „Slovensko društvo" pa 
je zbranim svojim udom in pa zaupnim možem predlo
žilo resolucijo, zoper katero v obče nimamo veliko ugo
varjati, ker v njej zahteva se izvršitev narodne enako
pravnosti za štajarske Slovence in prihodnjim poslancem 
tamošnjim se nalaga zato delati z b r e z p o g o j n o od
l o č n o s t j o — in bodi-si tudi s s k r a j n i m i pa r l a -
m e n t a r i č n i m i s r e d s t v i . — Zoper vse to nimamo 
nikakoršnega ugovora, ker se nam to zdi samo po sebi 
razumljivo, se ve da ima izrecno priporočilo skrajnih 
sredstev poseben pomen. Ali pa se zaželjen vspeh do
seže s skrajnimi sredstvi ali s prostejimi, morebiti prav 
navadnimi, to odločujejo o k o l i š č i n e in pa sp re t 
n o s t o seb , katerim se sredstva izroče. — Skušnja pa 
tudi uči, da skrajna sredstva morajo ostati samo za 
skrajne slučaje, sicer so onim, za katere se rabijo, v 
škodo — in ne, kakor se je hotelo — v korist. 

V nagibih k resoluciji in pa v poročilu o obrav
navi njeni pa nahajamo nekatere točke, zoper katere 
se moramo pa v imenu slovenskih poslancev s Kranj
skega, ne dvomimo, da tudi prav v smislu neštajarsinh 
slovenskih poslancev sploh prav odločno obrniti. 

Nikakor nočemo preiskavati, jeli res, da se za šta
jarske Slovence do s e d a j n i č e s a r ni z g o d i l o , re
cimo, da je tako. — Sedaj bi bilo pa vendar treba, ne
pristransko iskati vzrokov, zakaj se ni zgodilo, in ravno 
tako skrbno iskati drugih sredstev, da se to vprašanje, 
ki je gotovo najpomenljivejši za štajarske Slovence in 
važno za Slovence sploh, ugodno reši. 

Po naših mislih bil je poglavitni vzrok, da se je 
za desnico sploh malo zgodilo, v zelo p i č l i in neza 
n e s l j i v i v e č i n i in pa v n e u t r j e n e m s t a n j i se
dan je v l a d e , po leg t e g a z a d r ž a v a l a se je iz
p e l j a v a n a r o d n e e n a k o p r a v n o s t i in s to t ud i 
o j a č e n j e s e d a n j e v l ade vsled osebnega nasprot-
stva o n e g a m i n i s t r a , ki ima v narodnih vprašanjih 
največ odločevati, in ki je le ono z nevoljo storil, čemur 
se izogniti ni več mogel. Tako se je na Ćeskem nekaj 
doseglo v narodnem oziru, nekoliko na Kranjskem vsled 
pritiska večine dotičnih deželnih zborov in pa izdatne 
podpore dotičnih cesarskih namestnikov, nasproti pa se 
na skoraj čisto češki Moravski v narodnem oziru ni do
seglo ničesar, akoravno ima ta dežela Slovanom pravič
nega namestnika, in za to se je še menj čuditi, ako se 
pod namestniki Kubeck, Pretiš in Schmid stanje Slo
vencev ni zboljšalo. 

To so po našem mnenji pravi vzroki opravičenih 
tožeb Slovencev zunaj kranjske dežele. „Slovensko dru
štvo" pa navaja v svoji resoluciji za vzroke med dru
gimi tudi tega: da so prisiljeni boriti se brez po
moči od k a t e r e ko l i s t r a n i , in pa, ker štajarskih 
Slovencev pritožeb d r ž a v n e g a z b o r a več ina ni 
p o d p i r a l a i z d a t n o . Na koga pa to očitanje najbolj 
leti, razvidi se iz razprave, pri kateri se je naravnost 
izreklo, da se s l o v e n s k i p o s l a n c i s K r a n j s k e g a 
p r e m a l o b r iga jo za S l o v e n c e i zven k r a n j s k e 
deže l e . 

Ker smemo trditi, da smo podučeni o tem , kar se 
e godilo v krogih slovenskih državnih poslancev, mo

ramo to slabo premišljeno očitanje zagovornikov one 
resolucije kot po vsem krivično najodiičnejše zavračati, 
prepričani, da bi bili to storili štajarski slovenski po
slanci sami, ako bi bili navzoči pri shodu in prepri
čani, da se s tem očitanjem ne morejo strinjati šta
jarski Slovenci. 

Znano je vsem našim državnim poslancem, da so 
se zmiraj posvetovali, da so zmiraj sklepali o sloven-
sko-narodnih vprašanjih skupno, in da so te sklepe tudi 
skupno izvrševali prav enako za vse Slovence ne glede 
njihovega deželanstva, kakor se sploh slovenski poslanci 

nikdar niso ozirali na dežeianstvo poslancev; kar so 
storili v takih zadevah, storili so zmiraj skupno, po 
deželah ločili so se še le glede gmotnih vprašanj, ako
ravno so se tudi v teh vedno podpirali, kakor prijatelj 
zmiraj podpira prijatelja do onega slučaja, ko bi si 
bile koristi v nasprotji. Da je bilo tako, v to kličemo 
za svedoke vse slovenske poslance. — Marsikatera na-
drobnost v tej zadevi, v kolikor je za javnost, brala se 
je v naših časnikih, ni nam jih treba ponavljati. — O 
tej solidarnosti pričajo tudi vsi govori slovenskih po
slancev o narodnostnih vprašanjih, ker nihče ni govoril 
samo o Slovencih na Kranjskem, ne samo o Slovencih 
na Primorskem in tako dalje, temveč vsak govornik se 
je kazal Slovenca sploh in ne Slovenca te ali te dežele. 

Zakaj se je za Slovence na Kranjskem nekaj več 
doseglo, kakor za druge, omenili smo uže zgoraj, ne 
smemo pa prezirati in najmanj razumljivo nam je, kako 
morejo to prezirati štajarski Slovenci, da tudi vsako 
zboljšanje narodnega stanja Slovencev na Kranjskem 
posredno gotovo koristi tudi vnanjim Slovencem. Vsaj 
niso zaprte meje med slovenskimi deželami, vspehi bolj
šega, na naravno podlago stavljenega šolstva na Kranj
skem morajo neizogibno siliti k enakim premembam pri 
šolstvu Slovencem namenjenim v druzih deželah. In 
doslednost sjma siliti mora tudi nasprotne nam vladine 
organe k temu, da ne bodo odrekavali Slovencem v 
unanjih deželah, kar so morali priznati Slovencem na 
Kranjskem. 

Kje so zapreke izvršitve naše narodne enakoprav
nosti omenili s no tudi uže zgoraj. — Vsakdo čuti, da 
zadeva največja krivda naučno opraviteljstvo; ne dvo
mimo pa. da je vendar tudi „blovenskemu društvu" 
znano, pri čem je s prihodnostjo glave naučnega mini-
sterstva. — Mi ne dvomimo, da prihodnji državni zbor 
ne bode imel več tožiti zoper naučnega ministra, ako 
bi pa imela večina državnega zbora veudar-le stare 
vzroke enakih tožeb, prepričani smo, da bo tudi znal 
složen pomagati si. 

Vtis, katerega dobimo od te resolucije, je zelo po
doben onemu, ki smo ga prejeli po resoluciji ravno tega 
društva o diktatorični zahtevi po jugoslovanskem klubu. 
S to resolucijo hotelo je „Slov. društvo" Slovencem po
magati po tej poti, da bi bilo odgnalo od slovenskih 
poslancev druge — zveste jim zaveznike. Z zadnjo re
solucijo videti je skoraj, da hoče „Slov. društvo" celo 
osamiti uže tako dosti pičlo trojico slovenskih štajar
skih poslancev. 

Tako politikovanje zdi se nam pogubno za štajar
ske, škodljivo za vse Slovence. 

Po sklenjenih predstojećih opazkah došel nam je v 
roke tudi volilni oklic odbora „Slov. društva", katerega 
toliko radovolnejše objavimo v posnetku, ker je v jedru 
svojem v soglasji z našimi nazori in se bistveno loči 
od onega, kar nam je povod dalo iz resolucije in njene 
obravnave k predstojećim opazkam. — Poglavitnejši del 
oklica se glasi: 

Rojaki! Cesar smo se pri zadnjih volitvah za dr
žavni zbor 1. 1879. radostno nadejali, to so nam takrat 
izvoljeni poslanci le deloma priborili, deloma so srečno 
napotili, a mnogo prisiljeni bili so prepustiti novemu 
državnemu zboru. Kaj je bilo temu krivo? Premala ve
čina, s prva za dva glasa. Trebalo je torej velike mo
drosti, skrbne opasnosti, vedne potrpežljivosti. Le tako 
je bilo mogoče večino ohraniti, jo s časoma povekšati 
in ojačiti. To se jim res posreči. Srečno prebijejo šest
letno borbo za večino ter ohranijo ministerstvo grofa 
Taaffeja, ki je hitro v začetku izjavil, da ne pusti „Slo-



153 
vanov k steni pritiskati" ter hoče vsem narodom biti 
pravičen. 

Vrhu tega in kljubu neizmernim oviram so naši 
poslanci veliko delali in sklenili mnogo najkoristnejših 
postav, vse v smislu za pravi blagor, za okrepčanje mi-
Ijene Avstrije, na korist vsem narodom. Sam svitli cesar 
je v prestolnem govoru to slovesno in javno pred celim 
svetom priznal in pohvalil poslance, rekoč: „Kakor 
r a d h v a l e ž n o p r i z n a v a m , ka r se j e s t o r i l o , 
t a k o se t u d i Vi l a h k o z z a v e s t j o , da s t e zve
s t o i z p o l n j e v a l i Svoje d o l ž n o s t i , o z i r a t e na
zaj n a S v o j a de la in t r u d , t e r na nj ih v s p e h e 
za b l a g i n j o Mojih n a r o d o v , k a t e r i m vsem z 
e n a k o l j u b e z n i j o n a k l a n j a m Svojo o č e t o v s k o 
s k r b . " 

Dostavil je pa presvitli vladar še za celo Avstrijo ne
izmerno važne besede: „Moj a v l ada bode v s t r a j n o 
za d r ž a v n i b l a g o r n a d a l j e v a l a po t , k a t e r o 
j e n a s t o p i l a , da z a č e t o d e l o z v r š i in d o s e ž e 
t o , k a r se s t r i n j a z Mojimi (cesarjevimi) n a z o r i , 
ž e l j a m i in n a d a mi." 

Torej ne nazaj, ne v stran, ampak naprej po ome
njenem potu bode hodila naša vlada. In to omogočila, 
to dosegla je m o d r o s t , o p a z n o s t in p o t r p e ž l j i 
v o s t n a š i h s e d a n j i h p o s l a n c e v in n j i h o v i h 
t o v a r i š e v , s l o v a n s k i h in n e m š k i h . Kaj sledi iz 
tega? Gotovo le to, da izvolimo zopet sedanje ali vsaj 
njim popolnem podobne poslance! Le takošni so voljni 
ohraniti, kar se je v šestih letih bilo sklenilo dobrega 
in dostaviti, česar je še treba. In to je sedaj vseh av
strijskih domoljubov poglavitna skrb, največja dolžnost. 

Ohraniti se mora prvič vse, kar je zadnji državni 
zbor sklenil res dobrega, na primer: razširjena volilna 
pravica za petakarje, olajšave vojaške in šolske, povi
šane duhovniške plače in penzije, postava zoper ode
ruhe, postava obrtnikom v korist, postava zoper živinsko 
kugo, vsled katere je naša živina dobila lepo ceno itd. 
To se mora ohraniti. 

Dostaviti se pa mora drugič vse, česar je posa
mičnim stanovom za njihov obstanek in napredek po
trebno, zlasti kmetsketnu, dalje posamičnim narodom, 
osobito slovenskemu , to pa v narodnem, v političnem 
in gospodarskem oziru. Vse to mora dostaviti novi dr
žavni zbor. 


